



CJL

RCL

Abstracts/Résumés

When take means require: A study of extraposed and impersonal constructions with take

Gregory Furmaniak, Université Sorbonne Nouvelle

Abstract

The aim of this corpus-based study is to offer a syntactic and semantic characterization of sentences whose formal realization can be schematized as *it + take + NP + (NP) + to-VP*. The examination of the data suggests that this linear structure is shared by two distinct micro-constructions with different semantic properties: a construction with extraposition whose primary meaning is described in terms of consumption and an impersonal micro-construction which is analyzed as an anankastic construction expressing a necessary condition. It is shown that the apparently erratic grammatical behaviour of the string results from the existence in the hierarchical network of constructions of two different micro-constructions with similar formal realizations.

Keywords: *take, it, extraposition, impersonal, anankastic*

Résumé

Cet article propose une analyse syntaxique et sémantique des énoncés de la forme *it + take + GN + (GN) + to-GV*. L'hypothèse défendue, confirmée par l'observation des données, est que cette réalisation formelle est sous-tendue par deux micro-constructions distinctes : une micro-construction avec extraposition dont le sens principal se laisse décrire en termes de consommation métaphorique et une construction impersonnelle analysée comme une structure anankastique qui exprime la notion de condition nécessaire. Nous montrons que le comportement syntaxique apparemment erratique de la forme étudiée s'explique par l'existence, dans le réseau hiérarchique des constructions, de deux micro-constructions différentes rattachées à deux familles de constructions distinctes.

Mots-clés : *take, it, extraposition, impersonnel, anankastique*

On the D-linked character of genitive interrogatives in Iraqi Arabic

Laura Andreea Sterian, University of Edinburgh

Abstract

This paper focuses on genitive interrogatives in Iraqi Arabic. I argue that these constructions are inherently D-linked (Discourse-Linked). Similarly to D-linked interrogatives, when genitive interrogatives appear in content questions in which both the resumptive strategy and the gap strategy are possible, the genitive interrogatives have a D–N structure when the gap strategy is employed and a D– φ –N structure when the resumptive strategy is employed. I then propose the following hypothesis: what defines D-linking is the presence of a domain restriction in the form of an overt noun.

Keywords: resumption, wh-movement, D-linking, pronouns, clitics

Résumé

Cet article a pour objet d'étudier les propositions interrogatives génitives en arabe iraquien. Je propose que ces constructions sont intrinsèquement D-linked (liées au discours). Selon le modèle des propositions interrogatives D-linked, lorsque les interrogatives génitives apparaissent dans des questions partielles dans lesquelles la stratégie résomptive et la stratégie non-résomptive sont possibles, les interrogatives génitives sont caractérisées par une structure D–N si la stratégie non-résomptive est employée mais par une structure D– φ –N si la stratégie résomptive est utilisée. Je propose alors l'hypothèse selon laquelle c'est la présence d'une restriction de domaine sous la forme d'un nom visible qui définit la notion de D-linking.

Mots-clés : résomption, déplacement-qu, D-linking, pronoms, clitiques